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a r m a n m e l i . i r عباس عبدی: 
رئیسی درباره طرح ساماندهی 

پیام رسان های خارجی 
موضع گیری کند

  دو گروه در مجلس دوست دارند جامعه را 
محدود کنند

گفت و گــــو
امیر رضا واعظ آشتیانی در گفت و گو با »آرمان ملی«:

 بدون اعتماد سازی 
کارها پیش نخواهد رفت 

  برخی در پشت پرده در صدد تاثیر گذاری بر کابینه اند
 رئیسی انرژی دولت خود را صرف بگو مگوهای 

سیاسی نکند

پیام رسان های  برای ساماندهی  طرحی 
خارجی؛ بعد از تمام شدن تب و تاب انتخابات 
خبرهای  از  عنوان  این  ریاست جمهوری، 
پر بحث هفته های اخیر است که به دلیل 
ابهام در ماهیت و تأثیر احتمالی قابل توجهی 
که می تواند در جامعه پر مساله امروز به جا 
بگذارد در رسانه ها مطرح است. جماران نوشت، 
از اصلی ترین بخش های این طرح که توسط 
جمعی از نمایندگان مجلس طراحی شده 
و هنوز به صحن علنی نیامده است، الزام 
پیام رسان های خارجی به همکاری با دولت 
جمهوری اسلامی ایران است که برداشت 
عمومی از آن، فیلتر این شبکه ها در صورت 
عدم همکاری آن پیام رسان هاست. در همین 
زمینه با عباس عبدی، تحلیلگر سیاسی و 
اجتماعی گفت و گویی را انجام داده ایم که 

مشروح آن در پی می آید:
 به نظر شما طرح یاد شده در مجلس 
اصولگرا که شامل دو جناح رئیس مجلس 
و جبهه پایداری است، فرجامی خواهد 

یافت؟
واقعیت این است که با جناح بندی های داخل 
مجلس و تفاوت های آنها آشنایی کافی ندارم و 
نمی توانم از این حیث اظهار نظر کنم. همه آنها 
مجموعا در مواجهه با خواست مردم و اصلاحات 
یک گروه محسوب می شوند و تفاوت های 
داخلی هم این وجه یکسان بودن آنها را نقض 
نمی کند. هر دو گروه هم دوست دارند که جامعه 

را محدود کنند.
  به نظر شما دولت و رئیس جمهور 
آتی که در انتخابات مخالفت خود با فیلتر 
را اعلام کرده بودند در مقابل این طرح که 
حامیان سرسختی هم در مجلس دارد چه 
اقدامی می کنند و چگونه آن را مدیریت 

خواهند کرد؟
فکر می کنم آقای رئیسی مطابق قول هایی 
که داده بود قاعدتا باید با این کار مخالفت کند. 
شاید آنها در فاصله آمدن دولت می خواهند 
این کار را انجام بدهند که ایشان هم بگوید 
من رئیس جمهور نیستم و ضرورتی ندارد که 
موضع بگیرند. در حالی که این درست نیست 
و ایشان همین الآن هم باید موضع گیری داشته 
باشد و انتظار می رود که این کار را انجام بدهد و 
اگر انجام ندهد به معنای نقض قول و قرارهای 
اعلام شده است. اگر هم مخالفت کنند، مطمئن 

هستم از پس مجلس بر خواهد آمد.
 اساسا فکر می کنید قطع اینترنت 
جهانی سیاسـت کلان و هـدف نهـایی 

هست یا خیر؟
اینها خیلی دوست دارند با جهان قطع 
ارتباط و یک اینترنت داخلی برای خودشان 
درست کنند که در حدی بتوانند کارشان را راه 
بیندازند. ولی اینکه چقدر بتوانند این کار را 
انجام بدهند به امکانات آنان و محدودیت های 
فنی بر می گردد؛ ولی در اینکه دنبال چنین 

چیزی هستند، تردیدی وجود ندارد.
 یکی از احتمالات موجود، طبقه بندی 
مردم در دستـرسی به اینترنـت اسـت. 
چنین برنامـه احتمـالـی را آیا قرین به 

موفقیت می دانید یا خیر؟
اگرچه این کار نوعی پوشش برای محدود 
کردن دسترسی عمومی است و موجب فساد 
هم می شود ولی اصولا طبقه بندی کردن مردم 
بی معنی است و اصلا اینها در این مقام نیستند 
که به کسی بگویند چه چیزی استفاده کن 
و چه چیزی استفاده نکن. انگار که به مردم 
بگویند یک عده روزنامه بخوانند و یک عده 
روزنامه نخوانند، یا یک عده مجله بخرند و یک 
عده مجله نخرند. اصلا در این مقام نیستند 
و برای خودشان جایگاهی قائل هستند که 
می خواهند مردم را دسته بندی و گروه گروه 
کنند در حالی که چطور وقتی می خواستند 
رأی بگیرند نمی گویند تو رأی بده و آن دیگری 
رأی نده؛ یا بگویند تو چون سطح بالاتری داری 
به ما رأی بده چون اعتبارش بیشتر است و آدم 
عوام، ساده و کم سواد اعتبارش کمتر است و به 
ما رأی ندهد. همان طور که همه مردم حق رأی 
مساوی دارند، حق استفاده از امکانات هم به 
طور مساوی دارند. مردمی که در تکلیف برابرند 

در حقوق نیز برابرند.
 پیش بینی شخصـی تـان از آینـده 
فضـای مـجازی و شبکـه های اجتماعی 
در ایران که امروز تنها سنگر باقی مانده 
افکارعمومی برای ابراز نظر است، چیست؟

من نمی توانم پیش بینی دقیقی داشته باشم 
اما دوست داریم که اصحاب قدرت به موجودیت 
این فضا تن داده و خودشان را با این فضا تطبیق 
بدهند. اگر بخواهند سیاست محدودسازی 
را پیگیری کنند دوباره اثرگذاری ماهواره ها 
را تقویت می کنند. اتفاقا نفوذ خودشان در 
ماهواره ها کمتر است. در فضای مجازی نفوذ و 
حضور نسبی دارند چون خودشان هم می توانند 
یک سری از افسران و گروهبانان و سربازان 
سایبری راه بیندازد و حضور داشته باشند و حرف 
بزنند، اما در فضای ماهواره نمی توانند چنین 
کارهایی را بکنند. آنجا هیچ کاری نمی توانند 
بکنند و هرچه فضای مجازی را ببندند نفوذشان 
در این فضا کمتر می شود. بنابر این از آنچه 
می ترسند بیشتر دچارش خواهند شد. امیدوارم 
این خط مشی محدود کردن را کنار بگذارند و 
سعی کنند با واقعیت های اجتماعی، مردم و 

حقوق مردم کنار بیایند.

گــــزارش

آرمان ملی- سهیل ثابت: کمتر از یک 
ماه دیگر رئیس جمهور منتخب بر کرسی 
ریاست جمهوری تکیه خواهد زد و پس از آن 
همه نگاه ها در حوزه مسائل مختلف به وی و 
مردانی که در کابینه می چیند، خواهد بود. این در حالی است که 
از زمانی که مشخص شده آیت ا... رئیسی به عنوان رئیس جمهور 
منتخب برگزیده شده است، لیست های متنوع و رنگارنگی در 
فضای مجازی به عنوان کابینه آینده مطرح می شود که هریک 
بیش از آنکه مدنظر رئیس جمهور منتخب باشند بیشتر مطلوب  
نظر ارائه دهندگان و منتشر کنندگان  هستند. آیت ا... رئیسی گفته بر 
مبنای شایسته سالاری و کارآمدی، کابینه خود را خواهد چید و در 
این زمینه به احزاب و جریان های سیاسی نگاهی ندارد. با این تفاسیر 
باید دید در انتخاب های رئیس جمهور منتخب نگاه فراجناحی و 
کلی لحاظ می شود یا وی از جریان حامی خود یارگیری خواهد 
کرد. برای بررسی کابینه آینده  و نوع نگاه رئیس جمهور منتخب، 
سهم  خواهی ها و چگونگی بازیابی اعتماد عمومی »آرمان ملی« با 
امیر رضا واعظ اشتیانی، فعال سیاسی اصولگرا به گفت و گو پرداخته 

است که می خوانید.
  آیت ا... رئیسی بارها بر این نکته تاکید داشته که در 
انتخاب هایم بنا را بر شایسته سالاری و کارآمدی خواهم 
گذاشت ؛ اساسا این نوع رویکرد فراجناحی خواهد بود یا 

صرفا درون اصولگرایان محدود خواهد شد؟
مگر دولت های گذشته این کاری را که مدنظر آیت ا... رئیسی 
است، انجام داده اند که امروز برخی جریانات به دنبال این هستند که 
در دولت رئیس جمهور افراد منتخب قرار گیرند. هر جناح و گروهی 
که تا کنون دولت را به دست گرفته فقط از طیف نزدیک به خود و 
افرادی که با رئیس دولت سازگاری فکری داشته اند نفرات خود را 
انتخاب کرده اند. ما زمانی می توانیم این ادعایی را که اکنون مطرح 
است مبنی بر استفاده آقای رئیسی نیروهای جریان های دیگر را 
انتخاب کند را مدنظر قرار دهیم که کشور بر اثر ساختار سیاسی 
مدل ریاستی اداره شود مثل آمریکا. اگر به نظام سیاسی آمریکا 
نگاه کنید می بینید وقتی دموکرات ها روی کار می آیند، افرادی  را 
بر مسند کار می نشانند که نگاه سیاسی و اجرایی نسبت به جناح 
مخالف داشته باشند. لذا زمانی می توانیم بگوییم که دولتی می تواند 
از نیروهای دولت های دیگر یا دیگر جریانات استفاده کند که ساختار 
سیاسی آنها یا مثل آمریکا ریاستی یا مثل انگلستان پارلمانی باشد. 
البته در برخی موارد دولت ائتلافی تشکیل می دهند. بنابراین وقتی 
ائتلافی شکل می گیرد نیز سایر نیروهای سیاسی از جناح های دیگر 
را در کابینه خود راه می دهند. اما در کشور ما که ساختار سیاسی 
مبتنی بر نیمه ریاستی و نیمه پارلمانی است اینکه گفته شود  آیت ا... 
رئیسی از جناح دیگر سیاسی که نگاه و تفکرشان کاملا با اصولگرایی 
متفاوت است، نیروهایی را در جهت گماردن به مسئولیت انتخاب 
کند چندان قابل توجیه نیست. از این رو به لحاظ تحلیلی می گویم 
هر جریان و گروه سیاسی نیروهای خود را بر اساس دیدگاه ها و 
گفتمانش تربیت کرده است. همانطور که در دولت مرحوم آیت ا... 
هاشمی، دولت آقای خاتمی، احمدی  نژاد و روحانی نیز همین طور 
بوده ا ند. منتها کاری که آیت ا... رئیسی می خواهد انجام دهد این است 
که می گوید ما می خواهیم  از نگاه  تخصصی و نه سیاسی، افرادی را 
در همه جریان ها و گروه های سیاسی مدنظر داشته باشیم. بنابراین 
حتی اگر هم کسی در مورد مسائل سیاسی اظهار نظری داشته باشد 
آقای رئیسی شنونده است اما این دلیل نمی شود حتما افرادی 
انتخاب شوند که به لحاظ تفکر و نگاه سیاسی متفاوت از رئیس 
دولت باشند و چنین چیزی اصلا امکان پذیر نیست. لذا اینکه آقای 
رئیسی بخواهد از اصلاح طلبان در کابینه خود استفاده کند مبنا این 
نیست؛ بلکه بیشتر تعامل در جهت نوع گفت و گوها و نگاه تخصصی 
به موضوع است و اگر در گروه های سیاسی انتقادی به نوع نگاه 
سیاسی وجود دارد از آنها اظهار نظری گرفته شود. از طرفی در این 
خصوص که آیت  ا... رئیسی مبنای خود را شایسته سالاری قرار داده 
باید بگویم پر مسلم است که باید موضوع را از  این منظر نگاه کرد که 
این شایسته سالاری با چه شاخصه ها و معیارهایی خواهد بود. اتفاقا 
خوب است که شایسته سالاری مورد سوال قرار بگیرد و اینگونه 
نباشد که عده ای یا جریانی فارغ از شایسته سالاری بخواهند دنبال 
سهم خواهی باشند. البته آیت ا... رئیسی اشاره کرده که مستقل وارد 
انتخابات شده و مستقل و ارد شدن وی حکایت از این واقعیت دارد که 
رئیس جمهور منتخب فردی انقلابی و حافظ ارزش های نظام  بوده و 
به دنبال پیشرفت کشور است. لذا آقای رئیسی می خواهد از دعواهای 
سیاسی، که ترمز این حرکت را می کشد، فارغ شود و انرژی دولت 

خود را صرف به بگو مگوهای سیاسی نکند.
   بسیار مطرح می شود که در درون جریان اصولگرایی 
بعضا شاهد سهم خواهی هایی از سوی برخی افراد، گروه ها و 
حتی کاندیداهای ریاست جمهوری هستیم؛ تحلیل شما از 
این نوع مسائل و رویکرد رئیس جمهور منتخب چگونه است؟

من بعید می دانم دوستانی که در کوران انتخابات جزو کاندیدا ها 
بوده اند به دنبال سهم خواهی باشند و امیدوارم چنین نباشد و اگر 
هم بناست انتخابی باشد، از سوی  آقای رئیسی صورت بگیرد. حتی 
اگر از بین کاندیداها نیز افرادی باشند که شایستگی های لازم را 
داشته باشند باز منعی دیده نمی شود. نکته مهمتر اینکه بخشی از 
این اسامی که در فضای مجازی و رسانه های مختلف مطرح می شود 
ناشی از فشارهای سیاسی پشت پرده است که عده ای با مطرح 
کردن نام افرادی که کارآمدی آنها در مسئولیت های اجرایی ای که 
داشته اند برای کسی ثابت نشده درصددند افراد مدنظر خود را وارد 
کابینه کنند.  برخی از افراد در گذشته پست ها و مشاغلس را اشغال 
کرده بودند اما هیچ کارآمدی ای از آنها دیده نشد و افراد منفعلی بودند 
که به واسطه بازی ها و رابطه های سیاسی سعی کرده اند جایگاه های 
درجه یک و دو را اشغال کنند.  امروز اینها تحت عنوان گرو ه های فشار 
در فضای مجازی برای خود پست و عناوین تعریف می کنند. ولی 
امیدوارم آقای رئیسی با تدبیر خود افرادی را به مسئولیت بگمارد که 

شاخصه های لازم را برای کارآمدی داشته باشند.
  رئیس جمهور منتخب روز گذشته به این مساله اشاره 
داشته که امروز مهمترین مساله اعتماد از دست رفته مردم 

است؛ چگونه می توان این اعتماد از دست رفته را بازیافت؟
من بارها بر این موضوع تاکید داشتم که اعتماد بخش قابل توجهی 
از جامعه نسبت به عملکردها خدشه دار شده و اگر بنا است ما کار و 
فعالیتی داشته باشیم که مبتنی بر حرکت رو به جلو باشد باید برای 
ایجاد فضای اعتماد سازی ابتدا پاسخگویی و شفاف سازی را سرلوحه 
کار دولت قرار دهیم.  چر اکه مقدمه اعتماد سازی، شفاف سازی و 
پاسخگویی است که متاسفانه می توانیم به جرأت بگوییم در دولت 
یازدهم و دوازدهم این موضوع کاملا خدشه دار بوده است. لذا صحبت 
آقای رئیسی کاملا منطقی است و به اعتقاد من بدون فضا و بستر 
اعتماد سازی کارها به خوبی پیش نخواهد رفت. همین اعتمادسازی 
باعث خواهد شد مشارکت مردم در عرصه های مختلف فراهم شود. 
تجربه نشان داده هر گاه قوه مجریه و سایر قوا یک گام به سوی مردم 
برداشته اند مردم آمادگی داشته اند که 10 گام در جهت هماهنگی 

با قوا بر دارند.

آرمان ملی- نرگس کارخانه ای: به نظر می رسد ترک 
نیروهای نظامی ناتو که در پی توافق آمریکا با طالبان آغاز شد، 
شرایط را برای حضور و پیشروی طالبان به خوبی فراهم کرد. 
طالبان که این روزها در پی مذاکره و توافق با طرفین بین المللی 
است و وعده های لازم را برای کسب حمایت طرفین مورد مذاکره 
را می دهد. آن ها ادعا دارند خواستار رسیدن به کابل نیستند و در 
پی تشکیل یک امارت در افغانستان حضور افرادشان در حکومت 
کشور هستند. طالبان همچنان در حال تصرف بخش های مختلف 
افغانستان است و برای نیروهای خارجی خط و نشان می کشد 
و اعلام کرده است حضور هیچ یک از آن ها را تاب نخواهد آورد 
در حالی که حضور نیروهای خارجی و دیگر اعضای ناتو را در 
افغانستان شاهد هستیم. در این راستا برای بررسی »علل حضور 
 نیروهای نظامی جدید و پیش بینی آینده پیش روی افغانستان«، 
»آرمان ملی« با محمدعلی بصیری تحلیلگر مسائل بین الملل به 

گفت و گو پرداخته است که می خوانید.
 چرا آمریکا که به قصد نابودی طالبان بیش از بیست 
سال پیش به این کشور وارد شد، با توافق و به نحوی 

پذیرش طالبان از آن خارج می شود؟
این کشورهایی که حالا از افغانستان خارج می شوند شاید از ابتدا 
نمی خواستند درگیری و آشفتگی های افغانستان را برطرف کنند؛ 
چرا که افغانستان موقعیت استراتژیکی بین رقبای آمریکا و ناتو 
داشته است. ناامنی افغانستان از یک طرف چین، از طرفی روسیه 
که در رقابت با آن هاست، از طرف دیگر ایران که در یک چالش 
منطقه ای با آن هاست و از طرف دیگر پاکستان و هند را درگیر 
می کند. آن ها از منطقه خارج می شوند، اما از این به بعد نیز این 

تنش و درگیری را با هزینه کمتر ادامه خواهند داد.
 حال پس از خروج نیروهای آمریکایی و برخی دیگر 
از نیروهای عضو ناتو، چرا نیروهای نظامی خارجی مثل 
ترکیه وارد افغانستان شده اند؟ آیا ارتباطی میان حضور 

نیروهای نظامی ترک و ترک زبانان استقلال طلب در شمال 
افغانستان است؟

 با خروج آمریکا ازافغانستان کشورهایی که درافغانستان 
اردوهای فرهنگی،قومی ومنافع اقتصادی دارندعمدتاکشورهای 
ترکیه،ایران و پاکستان و بعدازآن هاهند،چین وروسیه هستند؛ 
بنابراین باخروج آمریکایی هاوناتورقابت وحضوراین نیروهادرجهت 
تامین امنیت و منافع خود بیشترمی شود. ترکیه هم پیشتر 
نیروهای حداقلی در ناتو در افغانستان داشت، اما امروز وزن این 
نیروها در کابل و چند جای دیگر ترکیه بیشتر شده است که هم 
می تواند در راستای تامین منافع اقتصادی - امنیتی ترکیه و 
 هم به علت حضور قومیت ترک زبان در شمال افغانستان باشد. 
ترکیه پس از تغییر سیاست خارجی یک استراتژی چند 
جانبه گرایی را پیش گرفته است. افغانستان هم جایگاه مهمی برای 
ترکیه دارد. در مجموع نیروهای خارجی جدید در افغانستان شاید 
دیگر نیروهای آمریکایی و برخی نیروهای ناتو نباشند،امانیروهای 
برخی کشورهای اسلامی و همسایگان خواهند بود. همچنین 
آمریکا این تعهد را داده است با اینکه افغانستان را ترک می کند، 
نیروهای هوایی خود را در آن جا حفظ خواهد کرد. این نیروها برای 
زمانی است که طالبان قصد تصرف تمام افغانستان را داشته باشد.

با این اوصاف برابر حمله طالبان به مراکز کلیدی، نیروی هوایی 
آمریکا عملا اجازه نخواهد داد طالبان یک دولت یکدست و واحد 

ایجاد کند. 
 آیا می توان بر ادعای طالبان مبنی بر عدم تمایل به 
تصرف کابل حساب باز کرد یا با وجود نارضایتی مردم از 
طالبان باید منتظر حکومت یکدست آن ها بر افغانستان 

باشیم؟
واقعیت جامعه افغانستان نشان می دهد که طالبان نمی تواند 
یکدست کشور را در اختیار گیرد. بخش عمده ای از افغانستان با 
حضور یک دولت اسلامگرای افراطی موافق نیست.برخی مناطق 

افغانستان که سنتی و از شهرها دور است،مردمش با طالبان همراه 
هستند. به هر جهت طالبان هم اگر مورد استقبال مردم نبودند و 
پایگاه مردمی نداشتند که سرمایه و سرباز دریافت کنند از بین 
می رفت، اما طالبان جنبشی است که از قبل بوده و نیروگیری را 
از قبل در سنتی های افراطی خصوصا پشتو انجام داده و در بین 
آن ها پایگاه و ریشه مردمی پیدا کرده است.طالبان هم در همین 
قسمت ها مستقر هستند، اما  بخش هایی که هزاره، تاجیک و دیگر 
اقلیت ها زندگی می کنند و به خصوص در پایتخت و چند شهر بزرگ 
دیگر،مردم با آن ها نیستند و با آن ها می جنگند و جنگ داخلی 
ایجاد می شود که میل طالبان هم نیست.از طرفی با وجود نیروهای 
خارجی و به خصوص نیروی هوایی آمریکا رسیدن طالبان به کابل 
هم چندان ممکن نیست؛ چراکه طالبان توان مقابله با نیروی هوایی 
آمریکا، دولت مرکزی و مردم مخالف در کابل را نخواهد داشت.

همسایگان و جامعه بین الملل هم با یک دولت صرفا طالبانی به این 
سبک افراطی موافق نیستند. نتیجه این عوامل این خواهد بود که یا 
طالبان باید ائتلاف کند و یک دولت ترکیبی حاصل از تقسیم قدرت 
روی کار بیاید یا بخش هایی را طالبان در اختیار بگیرد و بخش هایی 
را هم دولت فعلی وحدت ملی، اما در نتیجه یک جنگ فرسایشی 
بلندمدت )افغانی افغانی( هم بین آن ها استمرار پیدا خواهد کرد. 
در مذاکرات قطر هم خیلی تلاش شد این نتیجه حاصل شود، اما از 
آن جایی که طالبان تمامیت خواه است و شریک شدن در قدرت را 
نمی پذیرد، جنگ بین دو دولت را شاهد خواهیم بود و به این راحتی 

آینده افغانستان به نتیجه دیگری نخواهد رسید.
 در این روزهای سخت افغانستان با وجود منافع 
مشترک بین ایران و عراق چه رویکردی را مناسب اتخاذ از 

سوی ایران می دانید؟
با توجه به خطراتی که در این زمینه ما را تهدید می کنندایران 
اگر دخالت نظامی کند، وارد باتلاق خطرناکی خواهد شد که پیشتر 
نیرو های ناتو با آن قدرت نظامی و اقتصادی درگیر آن شده بودند. 
شاید این همان چیزی است که کشورهای ناتو برای رقبای خود 
در منطقه می خواهد. آنچه محتمل است تلاش آمریکا برای ایجاد 
منطقه ای پرهزینه برای کشورهای همسایه افغانستان و دیگر رقبا 
است.دخالت مستقیم جز خسارت مالی و اقتصادی چیزی نخواهد 
داشت. این تهدیدی برای ایران می تواند باشد که با فشارهای 
اقتصادی نظامی و بین المللی حال حاضر با ورود خواسته یا 
ناخواسته بدون اینکه دستاورد مناسبی هم داشته باشد که زود به 

بار بنشیند،فشار بیشتری را متحمل شود.

آرمان ملی- حمید شجاعی: جریان تخریب 
علیه دولت و وزرا قصد دارد آخرین روز هم روحانی و 
مردانش را آماج هجمه ها و حملات خود قرار دهد و 
دلواپسان آنطور که در سر می پرورانند و پیش از این 
نیز بارها گفته اند دولتیون را حتی تا پای محاکمه 
ببرند. به همین جهت از هر مساله ای برای تقابل با 
دولت بهره می برند. آنها بیش از آنکه دغدغه مردم 
را داشته باشند به فکر تسویه حساب با روحانی و 
دولتش در روزهای آخر هستند و از هر مساله ای مثل 
قطعی برق ، آب یا...، که اساسا تک عاملی نیستند، 
برای تخریب و زدن دولت استفاده می کنند. در نتیجه 
یک روز به یک وزیر اتهام خیانت و جاسوسی می زنند 
و روز دیگر  وزیری را خارج نشین خطاب می کنند تا 
دولت را ناکارآمد جلوه دهند. چنانکه اخیرا رائفی پور، 
سخنران تندروی اصولگرایان در توئیتی آورده است: 
» نمایندگان محترم روحانی را استیضاح کنید؛ حتی 
اگر یک روز از عمر این دولت باقی باشد« یا محسن 
دهنوی، نماینده مجلس که گفته بود »حسن روحانی 
و اسحاق جهانگیری و... باید محاکمه شوند و به زودی 
خواهند شد.« به نظر می رسد با قطعی برق و آب، این 
بار نوبت اردکانیان، وزیر نیرو رسیده که با شایعات 
و دروغ پردازی ها مورد هجمه و حمله قرار گیرد. 
 پرسش اینجاست که دلواپسان پس از رفتن روحانی 
و دولتش دقیقا به چه کاری مشغول خواهند شد و 
اساسا در دولت رئیسی هم همین قدر بی پروا مقابل 
دولت خواهند ایستاد یا با هر عملکردی از دولت 

حمایت می کنند؟

 از شایعه تا واقعیت 
شاید تا پیش از انتخابات ریاست جمهوری که 
در همه جا صحبت از انتخابات، مشارکت مردم،  
مناظرات وکاندیداها بود، مردم خیلی با کمبود یا 
قطعی احتیاجات اولیه روزمره خود مثل آب، برق، گاز 
و... روبه رو نبودند و همین مساله نیز موجب شده بود 
باوجود نارضایتی های اقتصادی و معیشتی موجود در 
جامعه مردم با مشکلاتی از جنس قطعی، برق، آب و ...، 
که نیازهای اولیه زندگی است، مواجه نشوند، اما پس 
از انتخابات که تب انتخاباتی فرو نشست و همه چیز به 
حالت اول بازگشت، وقوع برخی مسائل باعث شد موج 
نارضایتی ها در جامعه بیشتر شود و در این میان همه 
نوک پیکان حملات خود را به سمت و سوی دولت 
روحانی و عملکردش بگیرند. ماجرای قطعی برق طی 
یکی، دو هفته گذشته همگان را از مقامات در دولت، 
قوه قضائیه و مجلس گرفته تا مردم عادی و کاربران 
شبکه های اجتماعی تحت تاثیر خود قرار داده و هر 
کسی از ظن خود نسبت به این مساله واکنش نشان 
داده است. از رئیس جمهور که معاون اول خود را مامور 
رسیدگی به این مساله کرده، مجلس که وزیر نیرو را 
برای ادای پاره ای توضیحات برای قطعی مکرر برق 
احضار کرده و قوه قضائیه که رئیس جدید آن طی 
دستوری به دادستان کل کشور خواستار بررسی این 
وضع شده است، اما این موضوع صرفا در بدنه حاکمیت 
جریان نداشته و با واکنش های شدیدتری در میان 
مردم و شبکه های اجتماعی روبه رو بوده است. چنانکه 
طی چند وقت اخیر شاهد موجی از اعتراضات گسترده 

در شبکه های اجتماعی و فضای مجازی بوده ایم 
که دولت و وزیر مربوطه نیز از این انتقادات مصون 
نمانده اند. چنانکه در این میان شایعاتی پیرامون 
عدم سکونت وزیر نیرو در منزل مسکونی در تهران  و 
حضور در هتل اسپیناس و مالکیت این هتل منتشر 
شده است. با این محور که خانواده آقای اردکانیان 
در خارج از کشور زندگی می کنند و خود وی نیز طی 
 دوران وزارت در هتل اسپیناس تهران ساکن بوده؛

لذا طبیعی است که از مشکلات مردم در بی برقی 
بی خبر باشند. این شایعه طی چند روز اخیر با زتاب 
بسیاری داشته و با واکنش  های متعددی روبه رو شده 
است.  جایی که حتی منصور حقیقت پور، نماینده سابق 
و مشاور علی لاریجانی در اظهار نظری گفته: »وقتی 
آقای روحانی وزیری را انتخاب می کند که زن و بچه او 
در ایران زندگی نمی کنند تا رنج مشکل بی برقی و گرما 
را بچشند و خودش نیز تمام دوره خدمتش در هتل 
اسپیناس اقامت دارد و زندگی می کند، آیا می توان 
توقع داشت که او درد مردم را بفهمد؟« این در حالی 
است که خبرنگار سیاسی تسنیم در توئیتی آورده است: 
»خودم بیشترین نقد را به اردکانیان دارم اما به نظرم 
درست نیست از روی شنیده ها درباره زندگی شخصی 
کسی اظهار نظر کنیم. از او درباره زندگی اش در هتل 
و زندگی خانواده اش در خارج از کشور سوال کردم، 
گفت: به همراه خانواده ام در یک آپارتمان 1۳۷ متری 
در تهران که با همکاران دانشگاه شریف ساخته ایم، 
زندگی می کنم.«  به نظر می رسد جریانی به دنبال آن 
است که با موج سواری روی نارضایتی های مردم اهداف 

و منویات خود را پیش ببرد و در این میان از هیچ کاری 
هم فرو گذار نمی کند؛ چه شایعه باشد چه دروغ پردازی. 

  واکنش وزارت نیرو 
روابط عمومی وزارت نیرو به دنبال انتشار شایعاتی در 
روزهای اخیر توضیحی را برای تنویر افکار عمومی ارائه 
داده است. در این توضیحات آمده است: در چند روز 
گذشته و به دنبال بروز مشکلاتی در تامین برق برخی 
نقاط کشور و در شرایطی که همدلی و اعتماد مردم به 
مسئولان بیش از هر زمان دیگری ضروری است، شاهد 
گسترش شایعات کذب و بی اساس در فضای مجازی و 
برخی رسانه ها مبنی بر اقامت وزیر نیرو در هتل، اقامت 
خانواده ایشان در خارج از کشور یا سهامدار بودن ایشان 
در شرکت های خصوصی بوده ایم. تردیدی نیست که 
انتشار این شایعات نه تنها کمکی به بهبود وضعیت 
پیش آمده نمی کند، بلکه ممکن است موجب دلسردی 
مردم کشور از خدمتگزاران شان در نظام جمهوری 
اسلامی شود. روابط عمومی وزارت نیرو تاکید می کند 
رضا اردکانیان هرگز حتی برای یک شب در هیچ یک از 
۲ شعبه هتل اسپیناس اقامت نداشته و همراه خانواده 
در منزل شخصی در تهران سکونت دارند. همچنین 
هرگونه مالکیت یا سهامداری ایشان در شرکت های 
خصوصی صحیح نبوده و از اساس تکذیب می شود. 
وزارت نیرو از تمامی شخصیت ها و فعالان رسانه ای 
درخواست می کند در زمانی که باید تمام توجه  مردم به 
خواسته مسئولان و دلسوزان کشور در راستای مدیریت 
مصرف برق معطوف باشد، به اینگونه شایعات دامن نزده 
و وزارت نیرو را در مدیریت و عبور شرایط پیش آمده 
یاری کنند، ضمن اینکه حق پیگیری موضوع و تعقیب 
قانونی کسانی که اینگونه مسائل را مطرح می کنند 
برای خود محفوظ می داند. روابط عمومی وزارت نیرو 
همچنین آمادگی خود را برای پاسخگویی به هرگونه 

سوال و رفع شبهه در این خصوص اعلام می کند.
  کذب محض است

یک فعال سیاسی اصلاح طلب شایعات مطرح شده 
درباره محل سکونت وزیر نیرو و خانواده اش را تکذیب 
کرد. جواد امام در توئیتی نوشت: » اخبار منتشر 
 شده درخصوص هتل اسپیناس کذب محض است. 
دکتر اردکانیان شخصیت علمی شناخته شده در حوزه 
آب و نفر سوم سازمان ملل بود ، حسب ضرورت برای 
خدمت به کشور همه چیز را رها و به میهن بازگشت، 
خانواده ایشان نیز در ایران هستند. وجدان داشته 
باشیم و سرمایه های خود را اینگونه تخرب نکنیم. این 
توئیت با هشتگ کذب، اردکانیان، آب، سازمان ملل، 

ایران، وجدان و تخریب منتشر شد.«

محمدعلی بصیری در گفت وگو با »آرمان ملی«:  

هشدار! افغانستان باتلاق ايران نشود 
    طالبان رنگ دولت یکپارچه را نخواهد دید 

 شاهد نیروهای دیگر در خاک افغانستان خواهیم بود 
 بخش عمده افغانستان با دولت افراطی مخالف است

سید محمد علی ابطحی فعال سیاسی اصلاح طلب نوشت: به این 
تحلیل من از 1۸ تیر دقت فرمایید. واقعه دردناک 1۸ تیر 1۳۷۸ 
عمدا به فراموشی سپرده می شود. نسل دانشجوی این روزها را 
آنقدر دور از سیاست کرده اند که به سختی باور می کنند در آن سال 
دانشجویان به اندازه ای در سیاست حساس بودند که وقتی خبر 
تعطیلی روزنامه سلام رسید، در کوی دانشگاه تظاهرات کردند. 
آزادی مطبوعات این قدر پرارزش بود؛ در اوج شروع جامعه مدنی و 
آزادی های اجتماعی و آغاز عصر اصلاحات. نیروی انتظامی و لباس 
شخصی ها به دانشجویان کوی دانشگاه یورش بردند. دانشجو در 
آن سال ها خط مقدم اصلاحات بودند. بعد از دو، سه روز مقاومت 
دانشجویان، و حمایت دولت اصلاحات از آنها و حضور چهره های 
اصلی اصلاحات برای همبستگی با آنان، شهر از همه طرف به 
آتش کشیده شد تا جنبش دانشجویی و به تبع آنها اصلاحات 
 نفس گیر و لوث شود. میزان مظلومیت دانشجویان به حدی بود که 
رهبر انقلاب هم در پشت میکروفن از درد آن حادثه اشک ریختند. 
فراموش کردنش دردی دوا نمی کند. گاهی باید تاریخ را واقعی دید.

دبیرکل مجمع مدرسین و محققین حوزه علمیه قم گفت: عده ای 
می خواهند بگویند هرچه از سوی دیگران مطرح شده به درد نمی خورد 
و ما می خواهیم یک چیز جدیدی مثلا واقعیت اسلام را پیاده کنیم. 
آیت ا... سید حسین موسوی تبریزی درباره تشکیل  دولت اسلامی 
گفت: چنین حرف هایی بی پایه است. لابد این ها خوابی دیده اند یا 
اینکه اسلام را می خواهند عوض کنند و حکومت اسلامی جدید و 
من درآوردی درست کنند و بگویند ما می خواهیم آن را اجرایی کنیم. 
وی خاطرنشان کرد: البته من هم معتقد هستم آن حکومت اسلامی که 
امام و شهدا دنبالش بودند که حتی  ممکن است در قانون اساسی اولیه 
اشکالاتی باشد، اما تاسیس شد، بسیار بسیار قوی تر از حرف هایی بوده 
که این روزها زده می شود. وی خاطرنشان کرد: متاسفانه به آن نهایت 
ایده آل قانون اساسی، مرام  و فرمایشات حضرت امام و شهدا  نرسیده ایم، 
حالا اگر کسانی که این مطالب را عنوان می کنند منظورشان این باشد 
که می خواهیم به آن کمال برسیم این مطلب دیگری است، اما اینکه 
تا حالا اسلامی نبوده است، این را کسانی مطرح می کنند که از اسلام 

توقعات دیگری داشته اند که تا این لحظه نرسیده اند.

عضو کمیسیون بهداشت مجلس درباره کافی نبودن میزان تولیدات 
واکسن داخلی بیان کرد: آن چیزی که درباره واکسن برکت دیده ام 
این است که به سرعت کار در حال پیشرفت است، دستگاه و لوازم 
آن برای تولید 10 میلیون دوز خریداری شده است اما اینکه چرا 
یک بخشی از آن خراب شده، نمی دانم؛ چرا اینکه به صورت گسترده 
استفاده نمی شود؟ نمی دانم؛ چرا اینکه گفته بودند سه میلیون دوز اما 
اکنون می گویند دو و نیم میلیون دوز و اینکه آیا هست یا نیست را نیز 
نمی دانم. اما از نزدیک کارخانه تولید برکت را دیدم که اگر راه اندازی 
شود جوابگوی کشور است. همایون سامه یح نماینده مجلس یازدهم 
درباره ادعای کوبا مبنی بر اینکه با ایران واکسن مشترکی نداشته و 
تنها تعدادی واکسن برای انجام تست بالینی به ایران داده است، گفت: 
اگر واقعاً درست باشد کسانی که مدعی بوده اند باید پاسخگو و محاکمه 
شوند؛ هر کسی در این زمینه بخواهد از روی صلاح یا به هر دلیل 
دیگری دروغ بگوید، باید جوابگو باشد. ما نمی توانیم فقط با دروغ گفتن 
به مردم، آن ها را امیدوار کنیم. آن چیزی که به ما گفتند این است 

که ما به صورت مشترک با کوبا در حال ساخت واکسن کرونا هستیم.

      
واقعه ۱۸ تیر عمدا به 

فراموشی سپرده می شود
برخی می گویند تا الان 

 هر دولتی بوده
 به  درد نمی خورد

 اگر ادعای واکسنی 
درست باشد مدعیان باید 

محاکمه شوند

گزارش»آرمان ملی« از ادعاهای جنجالی پیرامون هتل نشینی وزیر نیرو:

شایعه سازی و تخریب وزرا 
به اردکانیان رسید

  وزارت نیرو: اردکانیان در منزل شخصی سکونت دارد و مالکیت هتل اسپیناس کذب است
 رئیسی فقط از اصولگرایان یار گیری می کند یا همه جناح ها ؟ 


